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BARBERÀ pàg 7

L’Infernàlia viurà
una nova edició el
pròxim 30 de setembre

A FONS pàgs 8 i 9

Els amics del català a la
metròpoli: present i futur

RIPOLLET pàg 12

Presenten millores en 
la recollida de residus

Torna el Festival Internacional
Blues de Cerdanyola pàg 6

Cita obligada
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CERDANYOLA pàg 6

Unió veïnal per demanar
millores en l’atenció
primària a la ciutat

RIPOLLET pàg 12
Pere Arquillué, protagonista
de la 30a temporada de
l’Associació d’Espectadors

Queixesper l’augmentdel
preudelsmenjadorsescolars

El curs arrenca amb una nova pujada per segon any consecutiu i les famílies alerten que hi ha menys beques pàg 3
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La inflació no dona treva i els
preus dels aliments no paren de
pujar. Ara es nota especialment
en el cas de l’oli, però fa uns me-
sos es notava en els preus de la
verdura, de la carn o dels cereals.
Tot plegat, afecta les llars, però
també els menjadors escolars.

Segons denuncia l’AFFAC,
l’entitat que reuneix les Asso-
ciacions Federades de Famílies
d’Alumnes de Catalunya, els
menjadors escolars estarien “en
perill” a causa de l’augment de
preus per a les famílies i de la dis-
minució de les beques per a l’a-
lumnat que dona el Departa-
ment d’Educació. L’AFFAC de-
talla que aquest curs la inversió
de la Generalitat en beques men-
jador ha estat un 15% més baixa
que el curs passat.

EL PREU DELS MENJADORS
El preu dels menjadors ha pujat
per segon any consecutiu fins als
7,6 euros diaris pel que fa als
usuaris esporàdics i fins als 6,9
pel que fa als fixos, que pagarien
uns 1.275 euros anuals. El curs
passat, en canvi, els esporàdics
pagaven 7,2 euros i els fixos 6,5,
és a dir, uns 1.200 anuals. Men-
trestant, l’any 2016, pagaven
6,8 i 6,2 respectivament, que
equivaldria a una despesa fixa
anual d’uns 1.150 euros. Per
tant, l’augment anual en els dar-
rers set anys ha estat de 125 eu-
ros i de 75 euros en comparació
amb l’any passat.

Segons el Departament d’E-
ducació, aquest increment dels
preus es deu, d’una banda, a la
inflació i, de l’altra, a una puja-
da salarial dels professionals
que treballen als menjadors. Per
la seva banda, però, l’AFFAC

demana mesures correctores en
els preus, tenint en compte que
“el benefici de les empreses es
manté igual que l’any passat”, di-
uen. En concret, guanyen 15
cèntims per menú.

Davant d’aquesta situació,
l’ONG Educo també ha denun-
ciat que el sistema de beques
menjador a Catalunya no ga-
ranteix l’accés a tota la infància
vulnerable i que uns 100.000
nens catalans que aquest curs
necessitarien l’ajut no el tin-
dran. Segons Educo, les famílies
en risc de pobresa no haurien de
pagar res per aquest servei, so-
bretot tenint en compte que Ca-
talunya té el preu de menjador
més alt de tot l’Estat.

AJUDES COMARCALS
Per la seva banda, aquest curs el
Consell Comarcal ha rebut
26.414 sol·licituds de beques

menjador. D’aquest total, s’han
donat 18.737 beques, un 48% de
les quals amb un ajut garantit del
70% i el 52% restant amb un ajut
del 100%. Pel que fa a les famí-
lies que s’han quedat sense beca,
7.677, aquestes representen un
29% del total de sol·licituds pre-
sentades aquest curs.

D’altra banda, també cal des-
tacar que en els darrers cinc
cursos s’ha passat de 19.606
sol·licituds a les 26.414 d’en-
guany, que és la xifra més alta
dels últims anys. Això repre-
senta un increment de sol·lici-
tuds, en aquest període, del 35%.
Mentrestant, en comparació no-
més amb el curs passat, l’incre-
ment de les sol·licituds presen-
tades ha estat del 5%. 

En relació amb les ajudes,
també cal posar sobre la taula
que el curs 2022-2034 es van
atorgar 1.193 beques amb un

ajut del 100% i que, per tant,
aquest tipus de beques s’ha mul-
tiplicat per vuit en un any, arri-
bant fins a 9.773.

QUEIXES DE LES FAMÍLIES
Des de l’AFA de l’Institut Esco-
la Els Pinetons, de Ripollet, la-
menten la pujada de preus i en

declaracions a Línia Vallès as-
seguren que les famílies han no-
tat que “s’han reduït o fins i tot
denegat les beques”, i que els
menjadors “cada any són menys
accessibles”. 

Tot i que en aquest cas l’AFA
és qui gestiona directament el
servei de menjador, asseguren
que el Departament no els posa
les coses fàcils. “Només afavoreix
a empreses privades, en molts
casos de restauració, que fan
una gestió 100% lucrativa del
servei, optimitzant recursos i
precaritzant condicions labo-
rals”, assegura Eloi Rebollo, de
l’AFA. “Si apugem el preu del
servei, continuem amb un servei
privatitzat i reduïm beques, l’ú-
nic que es demostra és que el De-
partament està cada vegada més
lluny d’entendre aquest servei
com un espai educatiu i inclu-
siu”, conclou Rebollo.

“Cadaanymenysaccessibles”
» Els preus dels menjadors escolars ha pujat i la inversió en beques ha baixat respecte del curs passat
» Famílies i entitats lamenten la situació i demanen solucions en un context marcat per la inflació

Imatge d’arxiu d’un menjador escolar. Foto: Blanca Blay/ACN

BEQUES PER TIPUS
D’ALUMNE I CENTRE

4Al Vallès Occidental, els
alumnes que més beques
reben són els que estudien
primària, seguits dels d’in-
fantil i després dels de se-
cundària. Pel que fa al tipus
de centres, les escoles o
instituts públics són els
que reben més beques, un
70%, davant del 20% que
reben els concertats.

Olga García
VALLÈS OCCIDENTAL
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La lupa

És normal que ens sentim orgullosos dels nos-
tres fills, germans o familiars que viuen fora
del país i que hi treballen després d’haver
passat una temporada estudiant un màster,

un doctorat o simplement perquè han acceptat una
feina millor que la que tenien aquí. Poder dir que tens
algú proper treballant en una gran companyia, em-
presa o universitat fora del país dona valor a l’esforç
que ha fet la persona i la família per incentivar la for-
mació que al capdavall ho ha fet possible.

Agafant una nota oficial de l’Agència Catalana de
Notícies, el nombre de catalans residents a l’estran-
ger a 1 de gener del 2022 era de 357.011 persones, se-
gons l’Institut d’Estadística de Catalunya (Idescat).
França, el Regne Unit, Alemanya i els Estats Units, els
països on principalment hi ha la nostra gent.

Sens dubte, es tracta d’una xifra que, posada en
el context global de la població catalana, ens ha de
fer reflexionar sobre quina societat estem cons-
truint. Que un enginyer, en qualsevol de les disci-
plines, estigui treballant fora després d’haver-se for-
mat aquí és una bona notícia… relativa. I que s’ha
de llegir pels dos vessants del que implica: l’orgull
de ser un país exportador de talent i el fracàs de ser

una societat que no genera prou espais on aquest
es desenvolupi.

M’hi ha fet pensar el pla del Govern, presentat el
passat mes d’agost, que fixa –no sé quina xifra és la
bona– en mig milió la quantitat de catalans residents
a l’estranger i proposa crear una comissió interde-
partamental per fer viable el retorn del talent que te-
nim lluny de casa. Com a idea em sembla bé. Crec que
com a mínim el Govern és conscient de la quantitat
d’inversió pública feta amb diners dels catalans que
dona fruits a l’estranger. Però m’heu de permetre l’es-
cepticisme de qui coneix el llenguatge de l’adminis-
tració que crea “comissions”. Sigui com sigui, a mi em
sembla que qualsevol “pla” s’ha de fer comptant, pri-
mer, amb les empreses i les universitats. Sense elles,
no cal ni començar. I, sobretot, s’ha de fer sabent què
fan els que són fora, quant guanyen i en quines con-
dicions podrien tornar.

Tanmateix, s’ha de fer preguntant-nos, també, qui-
na mena de país som i volem ser. Crec que arriba l’ho-
ra de prendre part. No ens cal més activitat de poc va-
lor afegit que importi una població que la pugui des-
envolupar. Ens calen eines per gestionar amb quali-
tat el contingent d’estrangers que arrelen a Catalunya

i que són nous catalans. I, per tant, els sectors on ells
treballen de forma més preeminent ens convenen i els
hem de mantenir. En canvi, els sectors que ocupen els
catalans que tenim fora –tecnològic, biociències,
farmàcia i altres– són els que necessitem continuar
potenciant. No seria just dir que som a la cua de cap
d’aquestes indústries, o que Catalunya és un erm on
no et pots guanyar la vida. Som ben lluny de la de-
crepitud que va portar milers de catalans a “fer les
Amèriques” el segle XVIII, però no sé fins a quin punt,
avui, podem aplicar-nos aquella dita tan bonica que
deia que, “els catalans, de les pedres en fem pans”.

El pla de retorn per als catalans que avui viuen als
Estats Units, al nord d’Europa o al Japó no pot ser no-
més liderat des del Govern. Necessitem que hi hagi
empreses que puguin fitxar-los i ciutats amb una qua-
litat de vida que els proporcionin un incentiu que va
més enllà del sou. Tornar a casa sense pensar que hi
perds, sinó creient que continuaràs creixent profes-
sionalment al teu país d’origen. Aquest seria el resum,
encara que les dificultats –burocràcia, inflació, ha-
bitatge, ajuts a les famílies…– ho compliquin. For-
mades i en plena forma, aquestes persones no ne-
cessiten prestacions, sinó incentius.

NLes millors
perles

Sebastià d’Arbó ha lamentat la mort d’un antic company seu
de la ràdio, Pepe Domingo, recordant el seu “estil de cridar i

cridar”, que li semblava “horrible”, i explicant que li va “prendre
una novietade la tele”, tot destacant que ells ja no hi són i ell, sí.

Detenen un lladre en tornar al domicili on havia entrat a
robar el dia anterior perquè s’hi havia deixat unes

bosses plenes d’aparells electrònics sostrets. Les víctimes
el van reconèixer i van alertar els Mossos d’Esquadra.

Bad Gyal ha guanyat el premi al talent jove de La Vanguardia
i ha recollit el guardó de mans de Felip VI. El contrast entre

el seu estilisme, un vestit curt i semitransparent, i el lookdels
reis d’Espanya ha deixat una imatge que ja és històrica.

Un artista ven a un museu unes obres que, teòricament,
havien de ser uns quadres plens de bitllets enganxats,

però resulta que només eren llençols blancs i l’obra es deia
“Agafa els diners i marxa”. Ara els haurà d’indemnitzar.

LA FOTOTwitter (@CasaReal)
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per Ferran Falcó, president de Restarting Badalona

De fer les Amèriques a fer Catalunya
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Adjudicat el  projecte per millorar els enllaços
entre Cerdanyola, Ripollet i Barberà1

2
Bonificacions a l’àmbit judicial 
per impulsar el català

Més recursos per fomentar 
la llengua catalana a les escoles

1.300 cursos i més de 29.000 places 
per aprendre català

El + llegit líniavallès.cat

3

4
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Col·locada la primera pedra del nou centre
logístic de l’editorial Penguin a Cerdanyola

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@laiacopa: Misa, Carmona i Athenea arri-
ben a l’hotel de concentració de la selecció
espanyola. Sembla que no hi ha alternativa
per a les jugadores [els hi obliga la llei].

@guilem97puig: Vox ha marxat del Con-
grés dels Diputats en sentir parlar gallec.
Ni dos minuts han pogut aguantar no sen-
tir parlar castellà.

#CatalàGallecBasc 

@324cat: Miquel Buch recorrerà la sentèn-
cia que el condemna a quatre anys i mig de
presó per haver contractat com a assessor
un Mosso que feia d’escorta a Puigdemont.

#BuchCondemnat #ObligadesATornar

La clau

És probable que no sigui la
primera vegada que sent
un xiulet fort i estrident

que prové del seu telèfon mòbil.
Quan el consulta, llegeix les
instruccions que ha de seguir de
forma immediata per protegir-
se d’una emergència, catàstro-
fe natural o accident greu. A Ca-
talunya, el Govern va fer proves
amb aquests sistemes d’alerta a
Lleida, l’Alt Pirineu i l’Aran el
passat mes de febrer; i a Tarra-
gona, Terres de l’Ebre, el Pene-
dès, Girona i Catalunya Central
a l’abril.

A principis de setembre, la
Comunitat de Madrid va fer ser-
vir per primer cop aquesta tec-
nologia per informar tots els
ciutadans amb un telèfon in-
tel·ligent sobre els riscos meteo-
rològics derivats de l’arribada
d’una gota freda. I la polèmica no
es va fer esperar. En primer lloc,
alguns ciutadans van considerar
que les tempestes no van ser tan
fortes com es preveien i van ma-
nifestar el seu malestar i rebuig
per un excés d’alarmisme de les
autoritats. En segon lloc, van
argüir que el sistema vulnerava
la normativa de protecció de
dades de la UE. També van cri-

ticar la mesura alguns polítics,
com ara l’alcalde de Madrid,
José Luís Martínez Almeida, i
el president de la Junta d’An-
dalusia, Juan Manuel Moreno,
arribant fins i tot a demanar di-
missions.

És justificable que les ins-
titucions ens informin a través
dels telèfons mòbils que som
en una zona afectada per una
emergència? O va en contra de
la nostra privacitat? Abans de
respondre aquestes qüestions,
el primer que caldria aclarir és
què entenem per emergència,
catàstrofe natural o accident
greu. Potser, en un primer
moment, la gota freda anun-
ciada a tot l’Estat no va ser tan
contundent com es temia, però
val la pena recordar que les
tempestes van deixar víctimes
mortals, desapareguts i van
causar greus danys materials.

Fer servir els sistemes d’a-
lerta com a principal tecnolo-
gia per gestionar i mitigar els

riscos d’una emergència és,
per tant, una responsabilitat ci-
vil i política. I en cap cas vul-
nera la privacitat dels ciuta-
dans, ja que l’alerta s’envia de
manera indiscriminada a tots
els telèfons mòbils que es tro-
ben en una àrea geogràfica
concreta. No es necessiten nú-
meros de telèfon i, en conse-
qüència, els receptors són anò-
nims, de manera que no es vul-
nera la normativa de protecció
de dades de la UE.

Aquests sistemes d’alerta,
amb els quals ens comencem
a familiaritzar, són freqüents a
nombrosos països que patei-
xen més assíduament incle-
mències climàtiques, com ara
els Estats Units, el Canadà o el
Japó. Tenint en compte l’es-
calfament global i els darrers
estius, amb temperatures cada
cop més elevades i fortes tem-
pestes, em temo que ens hi
haurem d’anar acostumant:
més val prevenir que guarir.
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Tecnologia i emergències
per Susana Pérez Soler

Els semàfors

El Departament d’Educació 
ha apujat els preus del servei 
de menjador per segon any

consecutiu i ha invertit un 15%
menys del pressupost en beques
per a aquest curs. Les famílies 
es queixen que cada any són

menys accessibles.
pàgina 3Educació

El Festival Internacional Blues de
Cerdanyola tornarà a celebrar
una nova edició entre el 29 de
setembre i el 8 d’octubre. 

A banda dels concerts habituals,
s’hi han incorporat diverses

novetats com ara nous escenaris
i activitats per a tots els públics.

pàgina 6Blues Cerdanyola

L’Associació d’Espectadors 
de Ripollet fa 30 anys aquesta

temporada. Amb motiu d’aquest
aniversari ha tirat endavant 

una programació especial que
s’allargarà fins al maig i que
també inclou projeccions 

de films i sortides.
pàgina 12Ass. d’Espectadors
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Unió veïnal per demanar
millores en l’atenció primària
SALUT4Els cerdanyolencs es-
tan descontents amb l’atenció
primària a la ciutat. Així ho trans-
metia l’Associació de Veïns i Ve-
ïnes de Cerdanyola, que uneix to-
tes les associacions de veïns, en
un comunicat que llegia l’11 de se-
tembre. En aquest escrit dema-
naven diverses solucions per te-
nir accés a un millor servei.

“Entre altres, hem perdut el
dret a una sanitat pública i de
qualitat”, començaven dient. En
aquest sentit, destacaven el tan-
cament del CAP Fontetes per
part del Govern, les promeses in-
complertes de la Generalitat pel

que fa a la construcció de l’Hos-
pital Ernest Lluch, i també pro-
blemes generals com l’elimina-
ció de l’atenció primària pre-
sencial, les llistes d’espera o la
manca de personal de pediatria,
entre altres.

Davant d’aquestes queixes,
l’associació demanava a l’Ajunta-
ment la creació d’una comissió
amb presència veïnal per anar
seguint aquests temes i d’un estudi
per detectar les mancances sani-
tàries. Cal recordar, però, que el
consistori ha donat suport en di-
verses ocasions els veïns, sobretot
pel que fa a la reobertura del CAP.

MÚSICA4Arribades aquestes da-
tes, com ja és habitual al munici-
pi, el Festival Internacional Blu-
es de Cerdanyola escalfa motors.
Enguany se celebrarà entre el 29
de setembre i el 8 d’octubre amb
més d’una trentena de propostes
musicals. De la programació des-
taca la disminució dels artistes in-
ternacionals per la baixada del
pressupost destinat al festival.

Els caps de cartell són The Ci-
nelli Brothers i entre els artistes
més destacats també hi ha Mon-
tana Stomp, The Otis Redding
Show i The Grassland Sinners.
Tots ells actuaran a la Plaça Fran-
cesc Layret, al Bosc Tancat, que re-
petirà com a escenari principal
després de la bona experiència de
l’any passat, i al Mercat de les Fon-
tetes, que acollirà la ja consolida-
da Nit de Tapes i Blues. 

Pel que fa a les novetats,  s’ins-
tal·larà un tren que portarà el
públic des de l’Ajuntament fins al
Bosc Tancat, la Biblioteca Central
i la Universitat Autònoma de Bar-
celona s’estrenaran com a espais
festius, i també es recuperarà la

Barbacoa And Blues, que tancarà
el festival diumenge dia 8.  

D’altra banda, com és habitu-
al, paral·lelament al festival es ti-
raran endavant diverses activitats
com presentacions de llibres, ex-
posicions o audicions per a les es-
coles, i també es faran concerts
dins de bars i entitats.

Durant la presentació d’a-

questa 32a edició, el regidor de
Cultura, David González, defen-
sava que el consistori continuarà
treballant “perquè es mantingui la
bona qualitat, independentment
dels diners que s’hi destinin”,
mentre l’alcalde, Carlos Cordón,
agraïa la feina feta i assegurava
que el festival s’ha transformat i ha
millorat en els darrers anys.

Presentació del 32è festival. Foto: Ajuntament

Tot a punt per a una nova
edició del Festival de Blues

Imatge d’arxiu d’una reivindicació al CAP Fontetes. Foto: Ajuntament

Empresa | L’editorial Penguin s’instal·larà a la ciutat
Penguin Random House Grup Editorial ja ha col·locat la primera pedra del

futur centre de distribució logístic de Cerdanyola. Concentrarà les operacions
del grup a Catalunya, crearà llocs de treball i funcionarà a partir del 2025.
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La connexió entre Barberà,
Cerdanyola i Ripollet millorarà
MOBILITAT4Desplaçar-se en
cotxe des de Barberà fins a Cer-
danyola i Ripollet serà més fàcil.
El Departament de Territori ha
adjudicat la redacció del projec-
te per millorar les connexions
entre la B-30, la C-58 i l’N-150 al
seu pas per Barberà i també per
Cerdanyola i Ripollet. En con-
cret, l’ha adjudicat a l’empresa
Esteyco SA per més de 270.000
euros i amb un termini d’execu-
ció de deu mesos.

El projecte contempla la crea-
ció d’una nova calçada de dos
carrils a la B-30, que substituirà

el ramal que hi ha actualment en
sentit nord cap a la C-58, i pre-
veu la construcció d’una nova cal-
çada de dos carrils a la C-58 en
sentit nord cap a la B-30. Tam-
bé plantejarà la reestructuració
de les actuals calçades segrega-
des l’N-150 entre la rotonda pre-
vista quilòmetre 6 i l’actual ro-
tonda de l’entrada de Barberà.

D’altra banda, cal recordar
que a finals de juliol Trànsit anun-
ciava que instal·larà un sistema de
velocitat variable a la C-58 en sen-
tit d’entrada a Barcelona, que
afectarà el tram de Barberà.

CULTURA4Babrerà reviurà, un
any més, la història de Caront, el
personatge de la mitologia gre-
ga encarregat de portar, en una
barca, les ànimes a Hades, el déu
de la mort i l’inframon. El 30 de
setembre se celebrarà una nova
edició de l’Infernàlia, amb una
jornada “diabòlica” plena de foc,
música i espectacles, asseguren
des de la Colla de Diables, orga-
nitzadors de l’esdeveniment.

Enguany les activitats co-
mençaran des del matí, amb un
taller familiar per aprendre a
maquillar diables, i posterior-
ment amb el Vermut Diabòlic.
Ambdues activitats es faran a la
plaça de la Vila, on també esta-
rà instal·lat un espai gastronòmic
perquè els assistents puguin
menjar i beure durant tot el dia.

Pel que fa a la programació
de la tarda, comptarà amb un ta-
ller per construir tabals amb
materials reciclats, que poste-
riorment es tocaran, i amb la cer-
cavila ‘La crida de les ànimes’,
que recorrerà tot el centre de la
ciutat al ritme dels tabals. 

Al vespre arribarà el plat
fort de la jornada, l’espectacle
pirotècnic El viatge de Caront,
que interpretarà el mite amb foc
i música durant una hora. Un
cop acabi, començarà el final de
festa amb dos concerts i una
sessió de DJ.

Des de la Colla de Diables as-
seguren que l’edició d’enguany

estarà acompanyada de sorpre-
ses, algunes de les quals es des-
velaran en els punts d’informa-
ció que posaran per donar a co-
nèixer els detalls de la progra-
mació. L’entitat també anima
tota la ciutadania a participar en
la iniciativa per continuar con-
solidant aquesta festa tan sin-
gular de Barberà.

Imatge d’arxiu dels Diables. Foto: Diables de Barberà

Barberà reviu la llegenda del
barquer Caront amb l’Infernàlia

Imatge d’arxiu de la C-58. Foto: L. Vilaró/ACN

Animals | Creada la Taula Local de Benestar Animal
Barberà ha creat una Taula de Benestar Animal i Convivència Ciutadana
que treballarà per tractar problemàtiques, reptes i novetats relacionades
amb els animals, com ara l’abandonament o la gestió dels gats de carrer.
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De motius per lamentar-
se quan parlem de la
nostra llengua n’hi ha
a cabassos. La justícia

obliga alguns centres educatius a
impartir el 25% de les classes a Ca-
talunya en castellà. Al País Va-
lencià, el PP i Vox prohibeixen re-
vistes i concerts que es fan en l’i-
dioma d’Ovidi Montllor. Google
discrimina el català. La meitat dels
joves de Barcelona no utilitzen la
llengua i en alguns districtes com
Nou Barris aquesta xifra baixa fins
al 5%. A la regió metropolitana hi
ha zones on quasi un de cada qua-
tre ciutadans no sap parlar cata-
là i un de cada quatre no sap lle-
gir-lo. En indrets com l’Hospita-
let, només el 12% de la població té
el català com a llengua d’ús habi-
tual. Al Baix Llobregat Sud i al
Barcelonès Nord és el 15%. La
cosa millora tímidament al Baix
Llobregat Nord (27%) i a Barce-
lona (29%), i ho fa amb claredat
al Maresme (44%) i al Vallès
Oriental (37%). En cap cas, però,
s’arriba a les xifres de les Terres de
l’Ebre (72%).

Així podríem seguir fins a l’in-
finit. Fins a la lamentació paralit-
zant. El català no passa pel seu mi-
llor moment, és obvi. Malgrat
això, hi ha moltes iniciatives que
miren de millorar la salut de la
llengua. Hi ha qui no es rendeix. 

APRENDRE CATALÀ
Tot comença a l’educació. Des
del final de la dictadura, gran
part dels esforços per recuperar
l’ús de la llengua –amb el permís
de la ràdio i la televisió pública ca-
talana– es van centrar en la im-
mersió lingüística a l’escola pública
i en els cursos de català per a
adults. Les primeres experièn-
cies de centres educatius en els
quals s’ensenyaven totes les ma-
tèries en català van néixer a San-
ta Coloma de Gramenet l’any
1983. Pel que fa als cursos, van es-
tendre’s gràcies al Consorci per a
la Normalització Lingüística
(CPNL), que es va crear l’any
1988. “Entre els anys 80 i els
2000 el català va tenir bona salut”,
explica la directora del Centre de
Normalització Lingüística L’Heu-
ra, Noemí Ubach.  

Avui dia, s’ha de dir que a la
metròpoli el grau de coneixement
del català és elevat. “La gran ma-
joria de la població té capacitat
d’entendre’l”, explica el membre
de l’executiva de Plataforma per la
Llengua Eloi Planas. “Tothom
que ha passat pel sistema educa-
tiu més o menys l’entén”, afe-
geix. Amb tot, a partir del canvi de
mil·lenni, la població nascuda
fora de l’estat espanyol va aug-
mentar de forma exponencial a la
metròpoli, i això està fent tronto-
llar la salut de la llengua. Un dels
grans reptes per al català, doncs,
és que aquesta bossa de ciutadans,
que a tota Catalunya ascendeix a
1,2 milions d’habitants, aprengui
l’idioma. Des del CPNL ofereixen
cursos per a aquestes persones que
tenen molt èxit. “Hem notat que
la demanda no ha parat de créixer,
i si l’any 2019 teníem 2.000 alum-

nes, aquest any n’hem sumat
2.200”, afirma Ubach referint-se
exclusivament a Santa Coloma. En
gran part, això té a veure amb el
fet que per obtenir el certificat d’ar-
relament cal fer un curs de català
de 40 hores.

Tanmateix, segons reconeix
Planas, la població estrangera no
sempre ho té fàcil per aprendre la
llengua. “Són persones que pa-
teixen econòmicament, que tenen
feines molt precàries, horaris do-
lents i que entren i surten de Ca-

talunya”, diu. No és que no vul-
guin aprendre el català, sinó que
moltes vegades no poden”, la-
menta. Així, a ulls del membre de
Plataforma per la Llengua, si
aquesta població pogués tenir
“un futur i una vida digna” apren-
dria l’idioma. Potser el català ha
perdut una de les seves virtuts dels
anys 80: ja no es veu com una eina
de l’ascensor social. 

Sigui com sigui, els cursos de
català per a adults són primor-
dials. Un estudi fet pels investi-

gadors de la UB Antonio Di Pao-
lo i Bernat Mallén determina
que on hi ha cursos de català l’ús
de la llengua millora. Dit d’una al-
tra manera, el coneixement del
català és més gran a les zones que
tenen un curs. 

VIURE EN CATALÀ
“Conèixer una llengua no garan-
teix que la faràs servir, però per fer-
la servir l’has de conèixer”, afirma
Planas. Aquest és, segurament, el
problema més gran del català:

s’ensenya, tant a l’escola com als
adults, però quan se supera el
llindar de l’aula el seu ús baixa. Ho
explica la coordinadora de dina-
mització i assessorament del CPNL
de Barcelona, Txell Pujol, que as-
senyala que “el repte més gran és
que la gent que aprèn català pugui
tenir espais per poder-lo practicar
i introduir-lo a la seva vida”. 

Per solucionar aquesta man-
cança, ara fa vint anys va néixer el
Voluntariat per la llengua, im-
pulsat pel consorci. Es tracta d’u-

Les parelles lingüístiques reuneixen persones que parlen català fluid amb d'altres que volen millorar-lo. Foto: CPNL de l'Hospitalet

Quan parlem de la salut del català, sovint ho fem des del lament. Aquesta actitud
porta a la paràlisi. Per aquest motiu, des del diari Líniahem volgut resseguir
algunes de les moltes iniciatives que estan treballant per enfortir la llengua al
territori metropolità en un moment que els atacs contra el català són freqüents.

Els amics del català 
a lametròpoli
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n És una qüestió que interpel·la qual-
sevol catalanoparlant. Quantes vega-
des canviem de llengua si ens parlen
en castellà? Quantes vegades assu-
mim el castellà de sortida pensant que
una persona no ens entendrà? Quan-
tes vegades, en veure algú nouvingut
que té el xinès o l’urdú com a llengua
materna, li parlem en castellà quan és
probable que en tingui el mateix grau
de comprensió que de català?
Hi ha ocasions en què el canvi és

inevitable. Malgrat això, n’hi ha d’al-
tres en què ho fem sense reflexionar.
Repensar-ne els motius és l’objectiu

de les sessions de sensibilització lin-
güística que promou el Consorci per
la Normalització Lingüística (CPNL),
en què es qüestiona per què a la feina
la llengua d’atenció al públic o al
client sovint és el castellà. “És una tas-
ca dura, i de vegades confronta les
persones que hi participen, però els
resultats, al final, són visibles”, explica
Txell Pujol, del consorci a Barcelona.
En aquest sentit, des del Línia

hem volgut preguntar a una desena
de persones què fan quan es troben
en una situació similar. “Molts cops
canvio perquè no vull problemes ni
que em jutgin dient que soc intransi-
gent”, explica la Marta, que treballa
d’infermera. “És totalment absurd, ja

ho sé”, reconeix. Per la seva banda, la
Xènia assegura que ella parla en cata-
là sempre que no li diguin o noti que
l’altra persona no l’entén. De la matei-
xa manera actua l’Elisabet, que treba-
lla d’enginyera. “Mai canvio i parlo en
català”, explica. Així mateix, la Sílvia,
que és mestra, diu que fa tres mesos
es va proposar parlar amb tothom en
català. “Crec que parlar amb gent
nouvinguda en castellà té un compo-
nent racista”, considera. La Gina i l’O-
vidi, que són professors, asseguren
que a les aules la majoria d’alumnes
parlen en castellà, però que ells sem-

pre ho fan en català perquè és la seva
llengua materna.
En Miquel, que és informàtic, diu

que a la seva feina normalment parla
en anglès “i la gent que parla català
ho fa en castellà”. És molt diferent del
que relata en Pau, que treballa d’edu-
cador. “Encara que hi ha força gent
castellanoparlant, parlo català per-
què sé que l’entenen perfectament”,
assegura. En altres casos, el canvi de
llengua és més ràpid. És el cas de l’Al-
bert, que és consultor, i canvia de
llengua si li parlen en castellà. “Trobo
una falta de respecte no fer-ho”, con-
sidera. De la mateixa manera, la Bet,
que és advocada, assegura que si li
parlen en castellà respon en castellà.

Canviar de llengua

na iniciativa en la qual es practi-
ca el català a través de la conver-
sa. Es basa en les parelles lingü-
ístiques formades per un volun-
tari, que parla català fluidament,
i un aprenent, que en té coneixe-
ments bàsics. Si ens centrem en
Santa Coloma, se’n comptabilitzen
250 anualment, i en el global del
programa, des del 2003 s’han
registrat més de 170.000 parelles
lingüístiques. 

No és l’única manera de po-
tenciar el català als barris i als mu-
nicipis. “En indrets com Ciutat
Meridiana o la Mina hi ha moltes
organitzacions socials i culturals,
i treballem amb elles perquè visi-
bilitzin el català”, explica Planas.
Aquesta mena d’organitzacions
són fonamentals, perquè generen
teixit social. “Les entitats funcio-
nen com una xarxa de socialitza-
ció del català... L’acollida lingüís-
tica ha de ser una tasca de tota la
societat i no només de l’adminis-
tració”, remarca Ubach.

De la mateixa manera, hi ha
espais com les sortides de les es-
coles o les activitats no formals que
es fan dins de les aules que tam-
bé són bons per fomentar el català.
“Sobretot treballem amb les ma-
res, que són les que porten els fills
a l’escola, i aprofitem quan els
nens surten per fer tallers d’ora-

litat amb elles”, explica Planas.
“Així poden entendre la docu-
mentació de l’escola o poden aju-
dar els seus fills amb els deures”,
afegeix. A més, la plataforma ofe-
reix tallers de rap en català. “Ra-
pers com Nel·lo C són un referent
per als alumnes”, diu Planas.

UN MÓN DIGITAL EN CATALÀ
Fins i tot amb iniciatives fortes
com les citades, però, el català en-
cara té mancances. Sovint es diu
que la guerra de la llengua al
món virtual és difícil de guanyar,
però el cert és que hi ha molts
creadors o artistes en català que
triomfen. L’exemple recent més
clar és el del grup The Tyets, que
a Spotify té més d’un milió d’oients
mensuals. No són els únics amb
xifres impactants. Oques Grasses
en té quasi 460.000, Txarango
394.000 i Julieta gairebé 210.000.
Podrien semblar pocs oients, però
cal tenir en compte que la comu-
nitat catalanoparlant ascendeix als
10 milions de persones. 

Tot això per no parlar de l’e-
cosistema de creadors de contin-
guts que està naixent al territori.
Albert Lloreta és l’impulsor de La
Fera, un projecte que vol poten-
ciar els creadors en català a pla-
taformes com YouTube, TikTok o
Twitch. L’optimisme amb què

“No és que les persones
nouvingudes no
vulguin aprendre la
llengua catalana, sinó
que moltes vegades 
no poden fer-ho per la
seva precària situació
econòmica”

veu el futur és contagiós. “No ens
hem de llepar les ferides i ser
pessimistes, perquè qui voldria
participar d’una llengua que s’es-
tà morint?”, es pregunta. Amb
aquesta idea al cap va iniciar el seu
projecte. “Vam veure que hi havia
un boom de creadors, però no hi
havia un boom paral·lel de públic
ni una infraestructura que finan-
cés els projectes”, relata.

Encara més optimisme: “A di-
ferència del català, el sector en
castellà està extremadament sa-
turat, i això obre un ventall enor-
me de possibilitats”. Tanmateix,
Lloreta reconeix que en català
també hi ha certa “saturació d’a-
mics que queden per xerrar i fan
un pòdcast”. No obstant això,
confia que la dinàmica canviarà
i que el públic acabarà anant als
productes en la llengua pròpia.
“Els catalans hem consumit con-
tinguts en català des de sempre,
i és impossible que ens hàgim tor-
nat bojos i que ara no vulguem
veure o escoltar productes en ca-
talà”, afirma. 

L’oferta de productes audio-
visuals, que enumera el cofunda-
dor i exmembre de Canal Malaia
Arnau Rius, dona la raó a Llore-
ta i al seu optimisme. “Nanos que
abans triaven el castellà perquè no
tenien referents ara trien la seva

llengua perquè veuen que hi ha un
ecosistema amb gent com la Ju-
liana, l’Aroca, la Laura Grau, la Ca-
brafotuda, l’Alberto Gadel, la
Gal·la Castelltort, el Marc Lesan,
la Noelia Karanezi, el Jan Raich,
Can Putades...”, diu. 

Molts d’aquests creadors van
sorgir dels projectes Canal Mala-
ia o Creadors.tv fa pocs anys.
Amb tot, l’impuls definitiu dels
continguts en català el pot donar
l’arrelament que està tenint Tik-
Tok. “Aquesta xarxa té un sistema
algorítmic molt més visibilitzador
de la diversitat cultural, perquè
empra la lògica xinesa d’aconten-
tar usuaris de qualsevol dialecte
del xinès”, explica Rius. L’algorit-
me ha canviat el joc i, segons ell,
fins i tot la Corporació Catalana de
Mitjans Audiovisuals “s’ha vist
forçada a posar-se les piles”.  Al-
hora, comencen a aparèixer pa-
trocinis potents dins de l’escena,
com per exemple Estrella Damm. 

Tot això fa bona la sentència de
Lloreta que qualsevol amic del ca-
talà hauria de tatuar-se: “Tenim
una cosa poderosa que no pot es-
tar engabiada”.

“Els catalans hem
consumit continguts en
català des de sempre, i
és impossible que ens
hàgim tornat bojos i
que ara no vulguem
veure o escoltar
productes en català”

Quantes vegades, en veure algú nouvingut que
té el xinès o l'urdú com a llengua materna, li parlem

en castellà en lloc de fer-ho en català?

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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FORMACIÓ4El Consorci per a la
Normalització Lingüística ha
posat aquest setembre a dispo-
sició dels alumnes 1.300 cursos
i més de 29.000 places per
aprendre o perfeccionar el cata-
là. Com sempre, l’oferta forma-
tiva comprèn tots els nivells de
coneixement i contempla la pos-
sibilitat d’estudiar presencial-
ment en algun dels 22 centres
disponibles o bé en línia, per tal
d’adaptar-se a les necessitats de
l’alumnat interessat a millorar el
seu nivell de català.  

El Consorci és un ens del sec-
tor públic format per la Gene-
ralitat de Catalunya i 137 admi-
nistracions públiques, entre les
quals hi ha ajuntaments, consells
comarcals i diputacions, que té
l'objectiu de facilitar el coneixe-
ment i l'ús del català a la pobla-
ció adulta i la promoció territo-
rial de la llengua. Tota la infor-

mació sobre els cursos i les acti-
vitats de l’entitat es poden con-
sultar regularment a la pàgina
web www.cpnl.cat. 

BONES VALORACIONS
Els cursos de català estan molt
ben valorats pels alumnes, com
es fa evident en els resultats de
les enquestes de satisfacció als
estudiants. Al final de cada tri-
mestre, tot l’alumnat té l'opció
de respondre una enquesta de
satisfacció, i el curs passat una
mitjana de 12.000 persones
cada trimestre van valorar els
cursos amb una nota de 8,95 so-
bre 10. En concret, els resultats
de les enquestes als alumnes del
tercer trimestre van mostrar
una valoració global mitjana
dels cursos d'un 8,97 sobre 10,
la mateixa que el segon trimes-
tre i set centèsimes per sobre
dels resultats del primer. 

A més, els estudiants van
valorar molt especialment l’a-
companyament dels docents al
llarg del curs, amb un 9,17, i l'a-
prenentatge obtingut en relació
amb les seves expectatives ini-
cials, amb un 8,97. 

CURSOS ÚTILS
Un altre dels aspectes destacats
pels estudiants és la utilitat dels
cursos, és a dir, si els continguts
els han ajudat a parlar més en ca-
talà fora de l’aula, i en aquest cas
la nota és d’un 8,52. També fan
èmfasi en la pràctica de la llen-
gua oral i l’escrita, amb un 8,8 i
un 8,87, respectivament.

Finalment, l’alumnat valora
molt positivament, amb un 8,93
de mitjana al llarg del curs, l’a-
dequació de les modalitats de
cursos que ofereix el Consorci,
presencials i en línia, a la seva
manera d’aprendre.

1.300cursos imésde29.000
placesperaprendre català

» Els cursos es poden seguir en modalitat presencial o en línia
» Els alumnes valoren molt positivament la utilitat dels continguts 

Noves mesures per ampliar 
la població lectora habitual

LECTURA4El Pla Nacional del
Llibre i la Lectura és una pro-
posta del Govern per fomentar
l’hàbit lector i contribuir a l’in-
crement dels índexs de lectura,
especialment en català. Per acon-
seguir-ho, s’han posat en marxa
73 noves mesures i un pressu-
post de 58 milions d’euros. Els
objectius del Pla són que l’any
2030 el 76% de la població lle-
geixi llibres almenys una vegada
al trimestre, en comparació amb
el 2022, quan ho feia un 70,7%.
També que el 65% ho faci alme-
nys un cop a la setmana, un
60,35% el 2022, i que el 40% de
la població ho faci en llengua ca-
talana, un 34,5% el 2022.

Entre les diverses accions
incloses al Pla figuren el fo-
ment dels plans locals i comar-
cals de lectura, el programa
Nascuts per llegir, que implica
pediatres, llevadores, bibliote-
ques i entitats de promoció de la
literatura infantil i juvenil, o el
Pla de millora de les biblioteques
escolars de Catalunya. També
campanyes per recuperar la im-
portància de la narració oral i la
lectura en veu alta i per pro-
moure el foment del llibre i la
lectura a l’espai públic i als mit-
jans de comunicació.  

El Pla preveu una forta in-
versió en continguts, amb me-
sures com el foment de la crea-
ció de la literatura infantil i ju-
venil en català al canal SX3de la
Corporació Catalana de Mitjans
Audiovisuals o l’increment de la
dotació de les beques per a la
creació literària i els ajuts a edi-
tors per a la promoció del llibre
en català i occità. 

El desenvolupament de la
Casa de les Lletres com a espai
aglutinador de les entitats de la
creació literària i de l’Observatori
de la Cultura també han de con-
tribuir a la causa. 

Sobre una puntuació de 10, la valoració mitjana dels cursos és de 8,95. Foto: Generalitat

Més recursos per fomentar la
llengua catalana a les escoles 

EDUCACIÓ4El 6 de setembre va
començar el nou curs escolar, du-
rant el qual la majoria dels cen-
tres ja disposaran de les noves ei-
nes que el Govern ha posat a dis-
posició de les escoles i dels ins-
tituts amb l’objectiu de fomentar
l’ús de la llengua catalana. Les
més destacades són el Pla pilot de
millora de les biblioteques esco-
lars per fomentar l’hàbit lector i
la lectura en català, que inclou
cinquanta centres, així com un
paquet de mesures per millorar
la comprensió lectora i les ma-
temàtiques, entre altres. 

Però aquest setembre ha ar-
rencat també la primera fase
del Programa de residència ini-
cial docent Sensei, pensat per
acompanyar el professorat novell
i ajudar-lo a aconseguir els seus
objectius. Durant aquest curs i el
vinent, 186 mestres es converti-
ran en mentors en els cinquan-
ta-cinc centres educatius que
estan participant en el projecte. 

En paral·lel, un total de 800
centres es formaran en els tallers
ULAE d’usos lingüístics en l’àm-
bit educatiu per millorar les se-
ves competències. 

Bonificacions a l’àmbit
judicial per impulsar el català
JUSTÍCIA4Des d’aquesta tar-
dor, els advocats d’ofici que
presentin els seus escrits en ca-
talà disposaran d’una bonifi-
cació de 25 euros per escrit,
cinc euros més del que podien
cobrar fins ara. L’increment és
una mesura aprovada pel Go-
vern amb l’objectiu de fomentar
el català entre els professionals
que presten serveis de justícia
gratuïta a Catalunya. 

Aquesta iniciativa es va posar
en marxa el 2017, d’acord amb el
Consell dels Il·lustres Col·legis de
l’Advocacia de Catalunya, i des
de llavors s’ha anat incrementant
dels 14 euros fins al 25 actuals,
un augment del 78,5%.

En la mateixa línia, el Govern
ha renovat la subscripció del
Conveni entre la Generalitat  i el
Consell General del Poder Judi-
cial en matèria d’acreditació de
coneixement i formació en llen-
gua catalana per valorar el mè-
rit lingüístic als concursos de jut-
ges i magistrats.

L’ús del català a les actua-
cions dels advocats i advocades
del torn d’ofici i assistència al de-
tingut va créixer un 43% l’any
2022. En xifres absolutes, re-
presenten 10.726 actuacions res-
pecte a les 7.483 del 2021, any en
què es va reprendre el Pla de fo-
ment de la llengua catalana a
l’àmbit de la justícia.

La consellera Anna Simó, en una imatge d'arxiu. Foto: ACN

Foto: Generalitat

Foto: Pexels

UNA LLENGUA DE TOTS
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Ripollet millora el sistema 
de recollida de residus

SERVEIS4Ja fa més d’un any que
el nou sistema de recollida de re-
sidus està en marxa i, després de
tota la polèmica generada, el nou
govern municipal ha apostat per
incloure millores en el servei. A
partir de l’1 de novembre entraran
en funcionament aquestes modi-
ficacions, que suposen un aug-
ment del cost anual del servei de
245.000 euros. 

Segons anunciava l’alcalde,
Luis Tirado, al barri de Can Mas
i Maragall i al de Tiana-Pont Vell
s’instal·laran cent contenidors
més per evitar els desbordaments
que es produeixen en alguns car-
rers d’aquestes zones. Mentres-

tant, d’altra banda, als barris del
Centre i Pinetons, s’incrementa-
ran a tres els dies de recollida d’en-
vasos i a dos els dies de recollida
del cartró. Tot plegat, es tracta
d’actuacions que es tiren endavant
després d’haver estat estudiant el
funcionament i les mancances
d’aquest sistema. 

Pel que fa a tots aquests can-
vis, al llarg de l’octubre es tirarà
endavant una nova campanya
d’informació per a la ciutadania,
que ja no té tantes queixes en re-
lació amb el Ripollet Aporta. Se-
gons Tirado, gràcies a aquest
nou sistema el reciclatge al mu-
nicipi ja arriba fins al 56%. 

CULTURA4L’Associació d’Es-
pectadors del Teatre Mercat Vell
naixia l’any 1993, impulsada per
un grup de veïns preocupats per
la manca d’infraestructures cul-
turals i interessats en les arts es-
cèniques. El seu objectiu era tre-
ballar per tenir una programació
estable d’espectacles i proposar ac-
tivitats culturals relacionades amb
el teatre, la música i la literatura.
Ara, trenta anys després, no no-
més han aconseguit aquesta fita,
sinó que també s’han convertit en
una entitat clau i essencial dins
l’àmbit cultural de Ripollet.

Aquest setembre ha donat el
tret de sortida la 30a tempora-
da d’espectacles organitzada per
l’associació i, amb motiu d’a-
questes tres dècades, han pre-
parat una programació espe-
cial. “A banda de les obres ha-
bituals, hem inclòs diverses sor-
preses”, avançava la presidenta
de l’entitat, Laura Dulcet. En el
marc de la programació habitu-
al destaca el nom de Pere Ar-
quillué, que presentarà la seva
darrera obra el 20 d’octubre.

Una de les novetats més des-
tacades seran les Nits de Cinema,
que consisteixen en la projecció
d’una pel·lícula d’autor i no co-
mercial una vegada al mes. “És
una aposta arriscada, però creiem
que pot funcionar perquè feia
temps que la gent ens ho dema-
nava”, explicava Dulcet. 

D’altra banda, l’altra gran
novetat seran les sortides a altres
teatres o espais culturals, que es
faran dues vegades al trimestre.

La primera visita serà a la Fun-
dació Municipal Joan Abelló de
Mollet i la segona a l’Espai Sub-
irachs de Barcelona.

Pel que fa a la celebració dels
30 anys, la gran festa no serà fins
al 26 de maig, coincidint amb la
finalització de la temporada. Amb
tot, l’entitat ha preparat unes
sessions de teatre en petit format
que s’aniran fent durant l’any en
diferents espais de la ciutat per
anar celebrant l’efemèride.

Membres de l’associació en la presentació de la temporada. Foto: Ajuntament

Tres dècades apropant teatre 
i cultura de qualitat a Ripollet

Imatge dels primers mesos de funcionament del nou sistema. Foto: Arxiu

Patrimoni | Acord per rehabilitar el campanar
L’Ajuntament i la Parròquia de Sant Esteve han renovat el conveni de

col·laboració per rehabilitar el campanar i fer-lo visitable. L’objectiu és que
l’octubre de l’any que ve ja estigui reformat i a punt per rebre visites.
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“Avui dia, amb tantes distraccions
i estímuls a fora, és complicat tro-
bar algú tan jove que sàpiga què
vol i com buscar-ho. El cas de
l’Andrii és excepcional: va arribar
a Catalunya el maig del 2022 sen-
se saber català ni castellà, i sen-
se amistats, i ara parla i entén
aquests idiomes i ha format una
família al club”, descriu, orgu-
llosa, Elisabet Valle (Rubí, 1978),
cap de la secció de gimnàstica ar-
tística del CN Granollers.

Andrii Yavorskyi (Zaporiyia,
Ucraïna, 2011) viu a més de 3.500
kilòmetres de la seva ciutat, que
vol recordar amb molts espais per
jugar. “La guerra em fa molta por
i molta ràbia, per tots els infants
i les famílies ucraïneses que han
mort i moriran. No crec que
aquest malson s’acabi aviat... Par-
lar amb el pare, l’Andrii, i la meva
germana, l’Olga, que són allà,
em fa sentir a prop d’ells. És un
dels moments més especials de la
setmana”, confessa, emocionat. 

El petit ucraïnès és un en-
amorat dels reptes que li plan-
teja la gimnàstica artística, que
li sembla un esport “molt divertit
i ple de detalls per millorar”. In-
quiet i lluitador, sempre està de
bon humor i s’entrena molt dur
per créixer i superar algun dia el
seu gran referent i compatriota,
Oleg Verniayev. 

És un camaleó que sap adap-
tar-se a les circumstàncies. Quan
va arribar al CN Granollers, l’An-
drii se centrava en els entrena-
ments i a repetir els exercicis. “Va

canviar molt i va començar a
riure i xerrar sense perdre la
concentració. Es va adonar que a
la vida hi ha més coses que la
gimnàstica artística, un dels es-
ports capdavanters al seu país i
on hi ha molta més competèn-
cia”, continua Valle. 

L’Andrii porta l’esport a la
sang, perquè la seva germana
Olga és ara entrenadora de gim-
nàstica artística d’infants de 4 i 5
anys a Ucraïna, i Tatiana, la seva
mare i amb qui fins fa poc vivia
a Mollet, va fer pole dancedurant
uns 10 anys. És un company ge-
nerós que cuida i es preocupa per
la resta, comparteix les seves ex-
periències i necessita ser trans-
parent i agraït. “Fins a conèixer
Limin Jia, les paral·leles em feien
molta por i em semblaven com-
plicadíssimes. Ell, però, em va
transmetre confiança i va saber
com motivar-me i donar-me
temps perquè n’aprengués. Si
no em sortia alguna cosa, potser
em deia que fes una mica de llit
elàstic o un altre aparell”, recor-
da l’Andrii, que estava acostumat
a una altra disciplina, la ucra-
ïnesa, amb més crits. 

TRANSFORMAR LA POR
“Transforma la por que pugui
tenir en combustible, energia i
explosivitat per executar els
elements de la millor manera
possible”, el retrata Francesc Pé-
rez (Barcelona, 1994), que el va
dirigir al CN Granollers. Re-
corda que el primer cop que va
veure en acció l’Andrii va ser,
precisament, fent paral·leles:
“Em va impressionar el seu ni-
vell d’execució. Té una actitud
excel·lent que el va fer integrar

molt de pressa al grup i unes ap-
tituds que li donen moltes pos-
sibilitats d’arribar molt lluny”. 

El jove gimnasta quasi mai
està nerviós abans d’una com-
petició i tampoc va perdre els ner-
vis quan, pocs dies després d’ar-
ribar a l’entitat granollerina, li van
comentar que aviat celebrarien el
festival de gimnàstica. “Veia que
era un esdeveniment important
amb molt de públic i que estava
a les meves mans preparar-me bé
els exercicis, i és el que vaig fer”,
reconeix, tranquil. 

Es posa al llit amb la cons-
ciència tranquil·la i somia amb
exercicis perfectes. Potser no té
malsons amb la gimnàstica per-
què relativitza el seu creixement
i el fet d’haver començat des de
zero a Granollers, i se centra en
el llarg camí que li queda per re-

córrer, com millorar el seu anglès
parlat i escrit i continuar polint
el català: “M’he de llençar a par-
lar-lo més i millor”. 

“Si altres gimnastes fan aquell
exercici, tu també pots fer-lo.
Cal allunyar-se de la por i millo-
rar constantment. Intento fixar-
me en cada detall, preguntar
com puc créixer més o el que no
entenc i escoltar sempre”, en-
raona l’Andrii, que després dels
seus grans progressos al conjunt
granollerí, on va arribar a través
de la Federació Catalana de Gim-
nàstica, s’ha guanyat una altra
beca, ara al CAR de Sant Cugat. 

“Segur que aprofitarà com
ningú l’oportunitat de formar-se
allà”, té clar Pérez. Al Centre
d’Alt Rendiment Esportiu, l’u-
craïnès estudia primer d’ESO i
s’entrena matí i tarda de dilluns

a divendres, dissabte a la tarda i
diumenge descansa. “Al CAR
em donen eines i recursos per po-
der arribar a ser un bon gim-
nasta”, celebra l’Andrii, a qui el
seu entrenador, Miguel Rubio, li
recorda a Limin Jia “perquè
també t’explica les coses amb
pausa i tranquil·litat i d’una ma-
nera molt entenedora”. “En Fran-
cesc i l’Eli també em van ense-
nyar molt. Són exigents. Bé, ella
era més dura”, confessa, divertit.  

“Durant un any el va entrenar
Limin Jia, que és qui va fer créi-
xer i millorar l’Andrii, i li va en-
senyar els exercicis amb què
l’Eli i jo vam treballar en el tram
final de la temporada passada
per corregir les seves errades d’e-
xecució. Miguel Rubio, amb qui
continua ara al CAR, també ha
fet una gran feina”, matisa Pérez.

La seva polivalència fa que
l’Andrii tingui moltes portes
obertes per al futur i que en el
present sigui un gran aspirant al
podi. En categoria via olímpica
3 va ser el millor al campionat
de Catalunya de Vilanova i la
Geltrú, i quart al d’Espanya, a
Pamplona, i ara competeix en
via olímpica 4. És un gimnasta
molt regular en els sis aparells
(exercici de terra, salt de poltre,
cavall amb arcs, anelles, pa-
ral·leles i barra fixa), i espe-
cialment bo en anelles i paral·le-
les. També li encanta el terra,
que potser acabarà sent la seva
especialitat quan faci l’estirada.  

“Els obstacles m’impulsen a
millorar. Si ho tinc més complicat,
guanyo en seguretat. Mai tinc
presses perquè sé que lluitar pels
somnis és un llarg procés que vull
gaudir al màxim”, tanca l’Andrii.

Toni Delgado
BARCELONA

L’Andrii creix ambels obstacles
» L’ucraïnès, ara becat al CAR i que va despuntar al CN Granollers, va arribar el 2022 fugint de la guerra 
» “Les dificultats m’impulsen a millorar; si ho tinc més complicat, guanyo en seguretat”, diu el gimnasta

Andrii Yavorskyi després de guanyar una medalla. Foto: Francesc Pérez

Bàsquet | El CBF Cerdanyola rep el CB Igualada 
El conjunt d’Albert Roig rebrà el pròxim dissabte 30 de setembre a les 17.45 hores el CB Igualada,

en partit corresponent a la tercera jornada de la Super Copa femenina, nova competició de la
Federació Catalana de Basquetbol. El CBF Cerdanyola està completant un notable inici de curs.
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Teatre Música Pelis i sèries

“Viatge”a Egipte
L’Ideal, el Centre d’Arts Digitals de Barcelona, va inaugurar
el 15 de setembre la seva nova gran exposició: Tutanka-

mon, l’experiència immersiva. Es tracta d’una mostra en
què els visitants es poden endinsar en l’antic Egipte i viu-
re de prop la mitologia, la cultura i la vida quotidiana d’u-

na de les civilitzacions més rellevants de la història. En
aquesta exposició, el protagonista és Tutankamon, al qual
es pot sentir “parlar” gràcies a la col·laboració del cantant

Triquell, conegut pel programa Eufòria de TV3, 
que ha cedit la seva veu a l’emblemàtic faraó egipci. 

W O O D Y  A L L E NQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Llibres

| Lies of P
Pinotxo es converteix en un personatge d’aventures en aquest joc on hauràs

de salvar la ciutat de Krat. Disponible per a PC, PS 5 i Xbox Series X/S.
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És un dels cineastes més coneguts del món,
però aquests dies ha visitat Barcelona per
mostrar un altre talent. Woody Allen (Nova
York, 1935) va inaugurar el 18 de setembre
el 55è Voll-Damm Festival de Jazz de Barce-
lona al Teatre Tívoli, on va oferir un segon
concert l’endemà. El director de cinema va
tocar el clarinet acompanyat de la New Or-

leans Jazz Band. Hores abans del concert del
dia 18, però, Woody Allen va aprofitar per

promocionar la seva darrera pel·lícula, Golpe
de suerte, en un hotel de la ciutat. Abans que
arribés a la roda de premsa, una persona de
l’organització va avisar els periodistes pre-

sents que no fessin cap pregunta ni sobre el
moviment Me Too ni sobre Luis Rubiales.

Això explica la mena de polèmiques que en-
volten el cineasta des de fa anys.

Famosos

Ser un dels grans noms del cinema mundial
Tot i que també són conegudes les seves polèmiques

Inaugurar el Festival de Jazz de Barcelona
Amb un recital de clarinet acompanyat de la New Orleans Jazz Band

Tothom pendent
Molt comentat el fet que es prohibís preguntar-li per Rubiales

Una psicoterapeuta repassa les reper-
cussions d’un cas extrem: la filla de vuit
anys de la seva pacient vol posar-se pits.
A través d’una circumstància que pot sem-
blar-nos aberrant i anormal, ens convida
a revisar la nostra cultura. Quan, i com, co-
mences a adonar-te que la teva moral està
sent dirigida per la cultura popular?

Al Teatre Akadèmia de Barcelona.

Bèsties
Monica Dolan

Corsé (Vida Records) és el tretzè àlbum de
la compositora i pianista Clara Peya, que
va publicar aquest nou treball discogrà-
fic el 15 de setembre i el va presentar al
Mercat de Música Viva de Vic. El disc in-
clou tretze cançons, cadascuna de les
quals està cantada per un cantant dife-
rent: Ferran Palau, Sílvia Pérez Cruz, Albert
Pla i Salvador Sobral en són alguns.

La Teresa espera pacient l’arribada de l’In-
quisidor per ser jutjada. De la seva visita
i de les seves paraules dependrà el seu fu-
tur: llibertat, presó o foguera. La nova pel·lí-
cula de Paula Ortiz és una adaptació de
l’obra de teatre La lengua en pedazos de
Juan Mayorga, basada en la figura de San-
ta Teresa de Jesús, també coneguda
amb el nom de Santa Teresa d’Àvila.

Teresa
Paula Ortiz

Corsé
Clara Peya

Una dona en crisi s’instal·la en una casa
a les muntanyes amb l’esperança de re-
fer-se escrivint en solitud. No preveu, però,
que les persones ferides es reconeixen i
s’ajuden, i és així com serà acollida per una
família després d’una vivència colpido-
ra. Conversa rere conversa, l’escriptora re-
construirà una història familiar que és un
cant d’amor a la vida al Pirineu.

Massa deutes amb les flors
Iolanda Batallé
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

PROCESSATS

Els processos industrials i el transport fan que els aliments
deixin una petjada mediambiental molt més gran    

PROXIMITAT

PETJADA

SOSTENIBILITAT

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
Són prou coneguts els efectes saludables de la dieta mediterrà-
nia, però ara un estudi elaborat per diversos centres de recerca
espanyols ha confirmat que la dieta mediterrània també pot
contribuir a millorar la sostenibilitat mediambiental. Tot reduint
el contingut d’aliments ultraprocessats en la dieta, podem dis-
minuir la petjada mediambiental associada a l’alimentació. 

Els aliments ultraprocessats són productes que contenen ad-
ditius i conservants. Acostumen a contenir pocs nutrients i, en
canvi, tenen un contingut elevat en greixos, sucres i sodi. Els
processos industrials que afecten aquests productes no només
els fan menys saludables, sinó que, segons l’estudi publicat a
Science of The Total Environment, també fan augmentar el con-
sum de recursos naturals, com ara l’ús de la terra, l’aigua i l’ener-
gia. També augmenten les emissions de gas amb efecte hiver-
nacle a conseqüència del transport fins a les fàbriques de pro-
cessament i, després, fins als consumidors finals. En canvi, la die-
ta mediterrània, rica en aliments naturals i, per definició, en pro-
ductes de proximitat, redueix l’impacte mediambiental i és una
bona estratègia per reduir les emissions de gasos.         

La dietamediterrània, més sostenible

Els aliments processats contenen additius i conservants,
tenen pocs nutrients i un contingut elevat en greixos  

Les claus

La dieta mediterrània i el consum de productes de proximitat
garanteixen la reducció dels gasos d’efecte hivernacle

La reducció d’aliments ultraprocessats a la dieta
contribueix a la protecció del medi ambient  
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